
Il spiert da piunier dal Grischun – pli baud ed oz
Allocuziun d’avertura dalla presidenta dal cussegl grond Elita Florin-Caluori

■ (mc) La presidenta dal cussegl
grond Elita Florin-Caluori ha deditgà
sia allocuaziun per il cumenzament da
la sessiun da december al spiert da
piunier dal Grischun. Ella ha tschentà
la dumonda sche quest spiert da piu-
nier saja anc avant maun en il Gri-
schun. Ed ella è persvadida che quest
spiert aviert per novaziuns na saja
betg mo stà realitad avant 100 onns,
mabain sajaeraancoz preschent.Gist
en connex cun las discussiuns davart la
taxa turistica e la candidatura per ils gieus
olimpics possian ins constatar che tuts
veglian rinforzar e promover il turissem
e stettian cun engaschi davos quest mo-
tor da nossa economia, ha punctuà Flo-
rin.

«Gist ussa – suenter la decisiun davart
la taxa turistica ed avant la decisiun da-
vart la candidatura per l’olimpiada – èsi
fitg impurtant che tut ils acturs dal turis-
sem, da l’economia e da la politica tirian
vi da la medema suga», punctuescha Eli-
ta Florin. Ils differents partenaris hajan
numnadamain sviluppà l’abilitad d’ela-
vurar e da realisar svelt en moda prag-
mantica e nunbirocratica soluziuns fu-
turas.

Ovras da piunier tar il traffic
La construcziun da las vias e da la Via-
fier retica saja ina basa impurtanta per

il svilup economic en noss chantun, era
sche quests projects sajan stads per part
dispitaivels a ses temp. Uschia hai dà
en il Grischun ina ferma opposiziun
cunter l’introducziun da l’automobil.
Il scumond saja vegnì abolì pir l’onn
1925 en ina votaziun dal pievel. Ina ov-
ra da piunier saja era la construcziun da
la Viafier retica. Cumenzà haja ella mo
en ina dimensiun pitschna a Land-
quart–Tavau l’onn 1899 e fin 1914 sa-
jan vegnids mess en funcziun pass per
pass tut ils ulteriurs trajects. Con-
strucziuns artifizialas remartgablas sa-
jan daventadas il segn caracteristic da
la «viafier statala» dal Grischun. La lin-
gia dal Bernina è vegnida integrada en
il patrimoni mundial da l’Unesco e la
lingia dal Bernina è vegnida construida
sco colliaziun impurtanta vers sid. Il
svilup rasant dal traffic public, las in-
novaziuns e meglieraziun da las infra-
structuras èn oz anc da fitg gronda im-
purtanza per noss turissem, dentant era
per nossas plazzas da lavur e per noss
bainstar.

Era oz stoppian pass gronds e pi-
tschens per meglierar la situaziun da traf-
fic entaifer il chantun e vers las metropo-
las vischinas vegnir promovids, punctue-
scha Florin. Ella patratga quà a la Porta
Alpina, al tunnel dal Wolfgang, a la sa-
naziun da la lingia Alvra ed dals trassés

vers Turitg e vers la Svizra orientala. Era
novas colliaziuns vers la regiun dal Got-
tard u vers sid stoppian vegnir persequi-
tadas vinavant.

Ovras da piunier tar l’energia
L’utilisaziun da la forza idraulica per
producir current «electriseschia» la po-
pulaziun grischuna dapi passa 100 onns.
Al Grischun ha ella purtà sivlup, bain-
star, lavur e facilitaziuns en la vita da
mintga di. L’emprima ovra electrica en
Svizra è vegnida construida pir avant
1330 onns e quai a S. Murezzan. En
strusch ina regiun dal Grischun haja i dà
in tal boom da novs implants dal 1950
fin 1970 sco en il Grischun. Er en il
sectur d’energia saja il spiert da piunier
dumandà oz ed en l’avegnir pir che mai.
Elita Florin n’ha nagina chapientscha
sche ovras electricas pitschnas vegnian
impedidas nunnecessariamain gia en la
fasa da planisaziun. Sper la promoziun
da la forza idraulica duain era ulteriuras
energias regenerablas sco implants foto-
voltaics u d’energia da vent esser. Era
sch’il Grischun na tutgia betg tar ils piu-
niers da la midada energetica sajan pass
pitschens tant pli impurtants.

Elita Florin taxescha concludend il
project «Olimpiada 2022» sco «ovra da
piunier, e schanza per il Grischun che
mereta ina discussiun constructiva».

La presidenta dal cussegl grond Elita Florin-Caluori ha avrì ier suenter mezdi la sessiun
da december dal cussegl grond. FOTO Y. BÜRKLI

«Olimpiada gronda schanza per chantun e pajais»
Partidas burgaisas sustegnan candidatura per gieus olimpics

■ (anr/fa) La maioritad dal cussegl
grond è da l’avis che gieus olimpics
fissan da grond avantatg per turis-
sem ed economia chantunala. I saja
però da procurar ch’ils gieus sajan
ecologicamain durabels, han ditg er
ils aderents. «Il Grischun ha cun sia
candidatura per ils Gieus olimpics
d’enviern 2022 l’intenziun da mussar
ch’ins possia far in’olimpiada d’en-
viern er en ina natira intacta e betg mo
en grondas citads», avevan scrit da pri-
mavaira ils parlamentaris federals dal
Grischun al parlament da sport da
Swiss Olympic. Els han giavischà dals
commembers da quest parlament da
s’engaschar per la candidatura grischu-
na. Entant èn ins in pass pli enavant:
Premess ch’il suveran grischun di ils 3
da mars 2013 gea als plans per in’olim-
piada en il Grischun è il cussegl federal
pront da surprender la mesadad dals
30 milliuns francs custs per la candi-
datura. 15 milliuns duai surprender
Swiss Olympic, 5 milliuns San Murez-
zan sco Host City e 2 milliuns Tavau.
Ier ha tractà il cussegl grond sch’el
veglia far bun ils 8 milliuns francs
ch’il Grischun avess da surprender sco
era da furmar reservas per l’import da
300 milliuns francs per la realisaziun
dals Gieus olimpics dal 2022 en Gri-
schun.

Dubità la pussaivladad da far
«gieus olimpics pitschens»

Il president da la cumissiun predelibe-
ranta Roger Vetsch (pbd, Claustra) ha
ditg che la candidatura per l’olimpiada
2022 saja ina schanza unica per il Gri-
schun e per la Svizra «da preschentar
al mund sia natira e la capacitad dal
pajais da realisar gieus alvs che pren-
dan resguard a la natira alpina». Da
quel avis eran er ils auters commem-
bers da la cumissiun che han prendì il
pled, numnadamain Christian Hart-
mann (pld, Engiadin’Ota), Marcus
Caduff (pcd, Morissen), Jann Hart-
mann e Rudolf Kunz (omadus pld,
Cuira) e Rico Stiffler (pbd, Tavau). Il
commember da la cumissiun Jon Pult

(ps, Cuira) dentant ha dubità ch’i saja
uschè simpel d’organisar «fgieus olim-
pics pitschens ed alvs». El ha numnà
plirs arguments pertge ch’el na suste-
gnia betg la candidatura: «L’olimpiada
2022 en Grischun rinforzass mo il tu-
rissem d’enviern e betg era quel da la
stad», ha’l ditg. Quai vala era per las
duas destinaziuns San Murezzan e Ta-
vau, quellas nun han a ses avis pli ba-
segn da vegnir rinforzadas. «L’olimpia-
da na stgaffescha betg purschidas che
sa repetan e promovan uschia il sectur
dals giasts regulars», ha’l cuntinuà,
«enpli creescha l’olimpiada surcapaci-
tads tar ils letgs, quai ch’è da grond

dischavantatg per l’hotellaria.» In’ulte-
riura consequenza dals gieus olimpics
en Grischun fiss tenor el «ch’ils
pretschs per il terrain u per chasas ed
abitaziuns daventassan a Tavau ed a
San Murezzan anc pli chars, per ils in-
digens anc pli difficil da pajar che uss.»

Lunga debatta d’entrada
A chaschun da la debatta d’entrada
han las deputadas ed ils deputads da
las partidas burgaisas manegià che
«l’Olimpiada 2022 en Grischun fiss
ina fortuna per tut il chantun». Els han
punctuà ch’ils effects positivs dals
Gieus olimpics fissian da lunga durada
e ch’els dessian impuls a l’economia
grischuna che pateschia per il mument
plistost. «Hajan nus il curaschi da de-
mussar spiert da piunier, sco che noss
antenats han gì cun construir p. ex. la
Viafier retica ed auter», han ditg plirs
dals d’els.

Mo Sacha Müller (ps, Tavau) ha
avertì che la candidatura pudess esser
privlusa surtut per Tavau, «causa las
consequenzas finanzialas che nun èn
anc enconuschentas per la vischnanca,
ma era per il chantun.» E Jürg Kappeler
(pvl, Cuira) ha crititgà ch’i manchia da
vart da la regenza «ina decleranza con-
creta co ch’ins veglia cuntanscher ch’ils
gieus olimpics sajan ecologicamain
durabels». Tar la fin da redacziun n’era
la debatta d’entrada anc betg termi-
nada.

Jon Pult da la Partida socialdemocratica è in dals paucs deputads ch’è s’exprimì en num da sia partida cunter gieus olimpics 2022 en
il Grischun. KEYSTONE

Il Grischun cun San Murezzan sco
lieu d’execuziun èn stads ils giasts per
ils gieus olimpics d’enviern ils onns
1928 e 1948. Analisas detagliadas da-
vart ils effects positivs a lunga vista da
l’olimpiada 1928 nun existan. Il num
San Murezzan è daventà pli enconu-
schent. Ils trais envierns avant/du-
rant/suenter l’olimpiada è creschì il
dumber da giasts, suenter s’ha’l den-

tant puspè diminuì. Ils custs per
l’olimpiada 1948 han importà 1,1
milliuns francs. La vischnanca San
Murezzan ha pajà stgars 76 000
francs, la Banca chantunala ed il
chantun Grischun 100 000 francs e la
confederaziun 133 000 francs. Ella ha
era surprendì il deficit da var 24 000
francs. Grazia als gieus olimpics 1948
hai dà in grond svilup turistic a San

Murezzan. Il lieu è daventà enconu-
schent sin tut il mund. Ils onns suen-
ter nun ha la Svizra mai pli gì success
cun sias candidaturas per gieus olim-
pics da stad e d’enviern. La candida-
tura cun il pli grond success è stada
dal 2006 quella da Sion per gieus
olimpics d’enviern, la quala ha pers
cunter la candidatura da Turin en
Italia.

Olimpiada 1948 a San Murezzan cun 24 000 francs deficit
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